
مصرف برق دیتاسنترهای آمریکا ۳ برابر 
می شود

تقاضای برق دیتاسنترهای آمریکا ظرف سه سال آینده، ممکن است سه برابر افزایش یابد و حداکثر 
۱۲ درصد از برق کشــور را مصرف کند.به گزارش ایســنا، »لابراتور ملی لارنس برکلی«، با حمایت 
وزارت انرژی آمریکا بررسی انجام داد تا تاثیر تقاضای برق دیتاسنترها بر شبکه های، هزینه های برق و 
اقلیم، ارزیابی شود.طبق گزارش این موسسه، مصرف سالانه برق دیتاسنترها، تا سال ۲۰۲۸، می تواند 
بین ۷۴ تا ۱۳۲ گیگاوات معادل ۶.۷ درصد تا ۱۲ درصد از کل مصرف برق آمریکا شود. این برآورد 
 ،)GPU( بر اساس موجود بودن و تقاضا برای یک نوع تراشه هوش مصنوعی معروف به جی پی یو
متغیر بوده است. در حال حاضر، دیتاسنترها، در بیش از چهار درصد از بار برق آمریکا،  سهیم هستند.

افزایش نیازهای برق دیتاســنترها به دلیل بکارگیری هوش مصنوعی، با افزایش مصرف برق بخش 
تولیدی آمریکا و برقی سازی ساختمان ها و حمل و نقل، همراه شده است. در مجموع، تقاضای برق 

آمریکا در سال ۲۰۲۴، به اوج رسید و پیش بینی می شود در سال آینده، رکوردی جدید را بشکند.
آرمان شهابی، محقق اصلی این گزارش و تیمش توصیه می کنند که این گزارش، به صورت سالانه یا 
دوسالانه منتشر شود تا روندهای دیتاسنترها را با دقت بیشتری دنبال کنند.برآوردها در این گزارش، 
بر اساس محاسبات مصرف برق از GPUهای نصب شده و سایر تجهیزات فناوری اطلاعات دیتاسنتر، 
با اســتفاده از اطلاعات در دسترس عموم، شرکت های تحقیقاتی بازار و بررسی های مدیران بخش 
برق و دیتاســنتر بوده است.شهابی گفت: با نشان دادن اینکه مصرف انرژی چیست و مهم تر از آن، 
چه چیزی باعث رشد مصرف انرژی می شود، به ما کمک می کند تا فکر کنیم چه فرصت هایی برای 
بهره وری وجود دارد.بر اساس گزارش رویترز، این گزارش همچنین پیشنهادهایی برای تحقیق بیشتر 
و توسعه استراتژی های کارآمدی انرژی برای دیتاسنترهای هوش مصنوعی در حال رشد در آمریکا 
ارائه کرد. دیتاســنترهای جدید هوش مصنوعی، با ظرفیت انرژی به بزرگی یک گیگاوات ســاخته 

می شوند که برای تامین برق تمام خانه ها در فیلادلفیا کافی است.

حقوق مدیران بزرگترین خودروساز 
اروپا کاهش می یابد

روزنامــه آلمانی گــزارش می دهد کــه مدیران 
فولکس واگن در برنامه کاهش پاداش ها ۱۰ درصد 
از حقوق خود را کاهش می دهند.به گزارش ایسنا، 
روزنامه آلمانی زوددویچه تســایتونگ گزارش داد 
که کاهش پاداش مدیران در فولکس واگن منجر به 
کاهش ۱۰ درصدی دســتمزد برای دو سال آینده 
می شــود، پس از آن که این خودروساز آلمانی با 
اتحادیه ها قراردادی برای از بین بردن مشــاغل و 
کاهش تولید منعقد کرد.این روزنامه اعلام کر که 
این کاهش برای پرداخت های پاداش ماه می اعمال می شود و منجر به کاهش ۱۰ درصدی دستمزد 
در سال های ۲۰۲۵ و ۲۰۲۶ برای ۴۰۰۰ مدیر می شود. در سه سال آینده حقوق آنها ۸، ۶ و ۵ درصد 
کاهــش خواهد یافت.رویترز گزارش کرد که فولکس واگن، بزرگ ترین خودروســاز اروپا، تغییرات 
گسترده ای را در فعالیت های خود در آلمان، از جمله کاهش بیش از ۳۵ هزار شغل در آینده و کاهش 
شدید ظرفیت در قراردادی که پس از روزها مذاکرات طاقت فرسا با اتحادیه ها منعقد شد، اعلام کرد. 
این توافق به دنبال جلوگیری از اعتصابات گسترده در این شرکت بود که مشکلات آن کاهش بیشتر 

در صنعت آلمان را برجسته کرده است.

از دســت دادن ســهم بازار خودروهای الکتریکی در بزرگترین بازار خودرو جهان از 
مهمترین عوامل ادغام شرکت های نیسان و هونداست.به گزارش ایسنا، در میان دلایل 
هونــدا موتور برای ورود به مذاکرات ادغام با نیســان موتور، یکی از دلایلی که بزرگ 
به نظر می رسد، چین اســت. محبوبیت فزاینده وسایل نقلیه الکتریکی و هیبریدی 
تولیدشــده شرکت بی وای دی و سایر شــرکت ها، موقعیت پیشرو را که خودروسازان 
ژاپنی زمانی به عنــوان ارائه دهندگان خودروهای با کیفیت از آن برخوردار بودند، از 
بین برده است. این باعث شده که آنها در کارخانه های محلی که برای برآورده کردن 
تقاضای داخلی پیش بینی شــده در بزرگترین بازار خودرو در جهان ساخته شده اند، 
ظرفیت زیادی داشته باشند.جیمز هونگ، تحلیلگر اظهار کرد که هوندا و نیسان، مدتی 
اســت که بازار را از دســت داده اند و ما انتظار داریم که هر دو کاهش ظرفیت بسیار 
زیادی داشته باشند تا حداقل برخی از هزینه های ثابتی که در چین دارند را پوشش 
دهند.نیســان در سال مالی منتهی به مارس ۷۷۹ هزار و ۷۵۶ خودرو در چین تولید 
کرد که حدود نیمی از اوج تولید خود در ســال های اخیر است. تحلیلگر بازار جهانی 

اظهار کرد که این شرکت، برنامه کاهش هزینه ای را آغاز کرده است که ظرفیت جهانی را 
بین یک پنجم تا چهار میلیون خودرو کاهش می دهد و چین بیش از نیمی از کاهش یک 
میلیون دستگاهی را به خود اختصاص می دهد. هوندا در ماه جولای اعلام کرد که کارخانه ها 
را تعطیل می کند و ظرفیت خود را ۲۰ درصد در چین کاهش می دهد.نتایج نشان داده است 
که نیسان و هوندا در حال بررسی یک شراکت تولیدی هستند که طی آن در کارخانه های 
یکدیگر خودرو بسازند. هوندا همچنین احتمال تولید خودروهای هیبریدی برای نیسان را 
بررسی خواهد کرد، نیسان نیز در ایالات متحده با مشکل مواجه است، جایی که تقاضا برای 
این نوع خودروها زیاد است.خودروسازان ژاپنی تنها کسانی نیستند که در چین رنج می برند. 
جنرال موتورز، فولکس واگن، بی ام و و مرسدس بنز نیز با مشکل مواجه هستند.نیسان انتظار 
دارد در سال مالی جاری ۳.۲ میلیون دستگاه خودرو تولید کند که بسیار کمتر از توانایی 
تولید سالانه پنج میلیون دستگاه است.بلومبرگ گزارش کرد که کارشناسان اظهار کردند که 
نمی گویند که بازار چین هرگز برای تولیدکنندگان ژاپنی سودآور نخواهد بود. اما بر این باورند 

که طی سه تا پنج سال آینده این اتفاق نخواهد افتاد.

دانش بنیــان،  شــرکت های  از  یکــی 
نانوذرات اکسید روی)ZnO( با کاربرد در 
آبکاری شــیرآلات ساختمانی را به بازار 
معرفــی کرد و به گفته آنها تا زمانی که 
پوشش روی سطح شیرآلات باقی باشد، 
نیز در محصول  آنتی باکتریال  خاصیت 

وجود خواهد داشت.
به گزارش ایســنا، ریحانــه اتفاق، عضو 
هیات مدیره این شرکت گفت: شرکت 
ما برای دو محصول نانوذرات اکســید 
روی و اکسید گرافن گواهی نانومقیاس 
دریافت کرده است. در حال حاضر پودر 

اکسید روی به تولید صنعتی رسیده و ماهانه ۲۰۰ کیلوگرم از این پودر تولید می شود.
وی افزود: از این نانوذرات در آبکاری شیرآلات استفاده می شود تا خواص آنتی باکتریال 
روی محصولات خود ایجاد کند. تا زمانی که پوشــش حاوی نانوذرات اکسید روی در 
بدنه شــیرآلات وجود داشته باشند و پوشش آن خراب نشود، خاصیت آنتی باکتریال 
روی محصول وجود خواهد داشت.اتفاق افزود: علاوه براین با شرکت های تولیدکننده 
تجهیزات پزشکی نیز وارد همکاری شدیم تا از این نانوذرات اکسید روی در محصولات 
پزشکی به ویژه ادوات فیزیوتراپی استفاده شود. یکی از شرکت های تولیدکننده پدهای 
کولر نیز قرار اســت از این نانوذرات اکســید روی در محصولات خود اســتفاده کند.

عضو هیات مدیره این شــرکت ادامه داد: اکسید گرافن را به صورت سوسپانسیون و 

در مقیاس نیمه صنعتی تولید می کنیم 
و در حال حاضر ۵۰ لیتر در ماه تولید 
داریــم. این کلوئید را به شــرکت های 
صنعتی مختلف به منظور انجام تحقیق 
و توسعه می دهیم. یکی از شرکت های 
تولیدکننده باتری، از این اکسید گرافن 
برای توســعه محصــولات جدید خود 
استفاده می کند.به نقل از ستاد نانو، وی 
اظهار کرد: در بخش تولید پارکت نیز 
اکســید گرافن برای افزایش استحکام 
محصولات به کار گرفته شــده است. 
رایزنی با بخش هــای دیگر صنعت در 
حال انجام است تا دامنه استفاده صنعتی از اکسیدگرافن افزایش یابد. برخلاف اکسید 
روی، هنوز میزان اســتفاده از اکسیدگرافن در صنعت کم است، بنابراین فرصت های 
تجاری زیادی برای اکســیدگرافن وجود دارد. با معرفی بهتر و بیشــتر اکسید گرافن 
امکان استفاده بیشــتر آن در صنعت فراهم می شود.این شرکت دانش بنیان متشکل 
از اعضای هیات علمی و دانش آموختگان دوره های پســادکتری و دکتری دانشــگاه 
فردوسی مشهد در زمینه فناوری نانو، فیزیک، شیمی و علم مواد است. هدف محوری 
این شــرکت تولید محصولات متنوع و متعدد در حوزه نانو با کاربردهای مختلف، با 
کیفیت عالی و با قیمتی مناسب برای عرضه به مراکز پژوهشی و دانشگاهی کشور بوده 

تا به تدریج نیاز پژوهشگران را به واردات محصولات خارجی کاهش دهد.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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به گزارش خبرگزاری مهر، سردار علی فدوی روز دوشنبه در آیین بزرگداشت هفته پژوهش که در دانشگاه جامع امام حسین )ع( برگزار شد، 
درباره قدرت جمهوری اسلامی در دنیا گفت: اعترافات دشمنان ما سندی روشن از قدرت جمهوری اسلامی ایران است.وی بیان کرد: بلینکن، 
وزیر خارجه فعلی آمریکا اخیراً به صراحت اذعان کرد که تمام غرب و کشورهای هم پیمان ما تلاش کردند حکومت سوریه را از بین ببرند، اما 

به دلیل مقاومت ایران نتوانستیم. این اعتراف، شکست جدی آمریکا و متحدانش را نشان می دهد.

www.sobh-eqtesad.ir

سردار فدوی: آمریکایی ها به دنبال ایجاد بازدارندگی 
در برابر ایران هستند

info@sobh-eqtesad.ir

نقش صادرات بی موقع گازوئیل 
در کاهش سوخت نیروگاهی

عرضه های پرتکرار و پرحجم ۱.۳ میلیارد لیتری گازوئیل تولیدی پالایشگاه 
آبادان در بــورس انرژی و صادرات ۱۲۹ میلیون لیتری آن در ماه های تیر و 
مرداد، در کاهش ذخیره سازی ســوخت نیروگاهی در تابستان سهم داشته 
اســت.به گزارش ایســنا، قطعی های برنامه ریزی شده برق خانگی و صنعت 
همچنلان ادامه دارد چرا که هنوز میزان سوخت تحویلی به نیروگاه ها و ذخایر 
سوخت مایع آنها کفاف تأمین برق پایدار را نمی دهد.یکی از دلایل اصلی بروز 
قطعی های پاییزه و زمستانه برق امسال، به عدم ذخیره سازی مناسب سوخت 
مایع نیروگاهی در تابســتان باز می گردد. مرکز پژوهشهای مجلس شورای 
اسلامی در بخشی از سلسله گزارش های خود در زمینه بررسی لایحه بودجه 
۱۴۰۴، به این موضوع اشاره کرد و نوشته است: "ذخایر گازوئیل و نفت کوره 
نیروگاه ها در ۶ ماه نخســت ۱۴۰۳، نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش 
پیدا کرده و افزایش ناترازی گاز و عدم امکان تامین سوخت مایع جایگزین، 
چالش هایی را برای تأمین برق در زمستان به وجود آورده است."هر ساله برای 
تضمین تولید برق پایدار در زمســتان، ذخیره سازی سوخت مایع در مخازن 
ذخیره نیروگاه ها در طول تابســتان افزایش پیدا می کرد تا در شــروع فصل 
ســرد سال، با توجه به ناترازی گاز و محدود شــدن گازرسانی به نیروگاه ها 
به دلیل افزایش مصرف گاز بخش خانگی، نیروگاه ها در تأمین سوخت مورد 
نیاز تولید برق، با چالشــی مواجه نشوند.اشــاره گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس به همین مسئله است که در تابستان امسال، برخلاف سالهای قبل، 
ذخیره سازی مناسب سوخت مایع در نیروگاه ها انجام نشده و همین مسئله 
موجب ناپایدار شــدن تولید برق در پاییز و زمستان امسال شده است.از این 
رو، موجودی ذخایر مفید گازوئیل در ۳۱ مرداد  ۱۴۰۳ برابر با یک میلیارد و 
۸۱۰ میلیون لیتر بوده که در مقایسه با ۳ میلیارد و ۱۷۵ میلیون لیتر زمان 
مشابه ســال قبل )۱۴۰۲(، بیش از یک میلیارد و ۳۶۵ میلیون لیتر معادل 
۴۳ درصد پایین تر بوده  اسهمچنین سطح ذخایر مازوت نیروگاه ها نسبت به 
زمان مشــابه ســال قبل نیز ۲۳ درصد کمتر بود و در مجموع سطح ذخیره 
ســوخت مایع در نیروگاه ها در ابتدای شهریور سال ۱۴۰۳ نسبت به ابتدای 
شهریور ســال ۱۴۰۲ بالغ بر ۳۶درصد کمتر بود.اما از مجموع ۱۴۶ نیروگاه 
کشور، ۱۶ نیروگاه از مازوت )نفت کوره( به عنوان سوخت جایگزین می توانند 
اســتفاده کنند و ۱۳۰ نیروگاه دیگر که نیروگاه های گازی و سیکل ترکیبی 
هستند، از ســوخت گازوئیل )نفت گاز( باید به عنوان سوخت جایگزین در 
شرایط کمبود تخصیص گاز استفاده کنند؛ از این رو ذخایر سوخت گازوئیل 
برای تولید پایدار برق در زمستان، از ذخایر مازوت بسیار حیاتی تر است.در 
چنین شرایطی، اتفاق عجیبی که در طی ماه های تیر و مرداد افتاده، مربوط 
به تخصیص بخشی از گازوئیل تولیدی پالایشگاه آبادان به صادرات، به جای 
تحویل به نیروگاه ها است.شرکت پالایش نفت آبادان به عنوان تنها پالایشگاه 
تمام دولتی کشور، در طی ماه های تیر و مرداد، عرضه های مستمر و پرحجم 
گازوئیل در رینگ بین الملل بورس انرژی داشته به طوری که این شرکت در 
دوماهــه تیر و مرداد، ۱۲ عرضه بزرگ گازوئیل در رینگ صادراتی به میزان 
مجموع بیش از ۱.۳ میلیارد لیتر داشــته است.از مجموع عرضه های پرتکرار 
گازوئیل تولیدی پالایشگاه آبادان، حدود ۱۲۹ میلیون لیتر نفت گاز پالایشگاه 
آبــادان در فرآیند عرضه در رینگ صادراتی بــورس انرژی در ماه های تیر و 
مرداد امسال )۱۴۰۳( صادر شده که این موضوع نیز یکی دیگر از عوامل مؤثر 
کاهش ســطح ذخایر نفت گاز در انبارهای شــرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی ایران بوده  است.

بازار طلای جهانی در آرامش

طلای جهانی امروز، دوشنبه )۲۳ دســامبر( پس از افزایش بازده کلی دلار 
آمریکا و خزانه داری، زمانی کــه داده های اقتصادی ایالات متحده حکایت از 
کاهش تورم داشــت، در معاملات ضعیف عمدتاً بــدون تغییر باقی ماند.به 
گزارش ایسنا، هر اونس طلا به صورت ثابت در ۲۶۲۱ دلار و ۱۹ سنت معامله 
شد. قیمت طلای آمریکا با ۰.۳ درصد کاهش به ۲۶۳۷ دلار رسید.داده های 
روز جمعه و پیش از تعطیلی بازار نشان داد که تورم ماهانه در ایالات متحده 
در ماه نوامبر پس از بهبود اندک در ماه های اخیر کاهش یافته است. شاخص 
مخارج مصرف شخصی در ماه گذشــته پس از افزایش ۰.۲ درصدی در ماه 
اکتبر ۰.۱ درصد افزایش یافت.مری دالی، رئیس فدرال رزرو سانفرانسیسکو 
و دو سیاســتگذار دیگر فدرال رزرو گفتند که بر این باورند که بانک مرکزی 
احتمالاً کاهش نرخ بهره را در ســال آینده از ســر خواهد گرفت.کاهش ۲۵ 
واحدی فدرال رزرو در ۱۸ دسامبر و توجه محتاطانه ناشی از پیش بینی های 
اقتصادی و انتظارات کاهش کمتر در سال ۲۰۲۵، طلا را به پایین ترین حد 
خود از ۱۸ نوامبر در هفته گذشته رساند.بانک مرکزی روسیه روز جمعه نرخ 
بهره کلیدی را در سطح ۲۱ درصد نگه داشت تا بازار را که انتظار افزایش دو 
درصدی را داشــت، غافلگیر کند و گفت که انقباضات اخیر شرایطی را برای 
کاهش تورم به ســمت هدف خود ایجاد کرده است.در هند، تقاضای طلا در 
هفته گذشته کاهش یافت زیرا نوسانات قیمت ها خریداران بالقوه را وادار به 
تاخیــر در خرید کرد، در حالی که انتظار می رود نرخ های بالاتر در چین به 
طور بالقوه تقاضای فصلی آینده را جبران کند.طلا در سال جاری حدود ۲۷ 
درصد افزایش یافته و به سطوح قیمتی بی سابقه رسیده است، که تحت تاثیر 
تســهیل پولی ایالات متحده، تقاضای امن و خرید بانک های مرکزی جهان 
قرار گرفته اســت. با این حال، پــس از انتخاب دونالد ترامپ، که ارزش دلار 
را افزایش داد، این روند کاهش یافت. دلار قوی تر، کالاهایی را که بر اســاس 
ارز قیمت گذاری می شوند برای اکثر خریداران گران تر می کند.طبق گزارش 
رویترز، در بازار ســایر فلزات ارزشمند، نقره با ۰.۳ درصد افزایش به ۲۹.۵۹ 
دلار در هر اونس رســید و پلاتین ۰.۴ درصد افزایش یافت و به ۹۲۹ دلار و 
۸۳ سنت رســید، در حالی که پالادیوم با ۰.۹ درصد کاهش به ۹۱۲ دلار و 

۲۱ سنت رسید.

گزیده خبر

قالیباف: شاید جنگ رسانه ای دشمنان برای جوان ترها جدید باشد، اما حرف های 
آن ها تازه نیست

افزایش ۲۰ درصدی بهره وری آب 
با معرفی ارقام جدید پنبه

هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان شمش 
طلا معامله شد

رئیس موسسه تحقیقات پنبه کشور با معرفی دو رقم جدید پنبه، اعلام کرد: با استفاده از این ارقام پربازده، 
بهره وری آب تا ۲۰ درصد افزایش می یابد.به گزارش ایســنا، قربان قربانی - رئیس موسسه تحقیقات پنبه 
کشور - با حضور در بیست و پنجمین نمایشگاه دستاوردهای پژوهش، فناوری و فن بازار سازمان تحقیقات، 
آموزش و ترویج کشــاورزی، گفت: یکی از اهداف اصلی موسسه تحقیقات پنبه کشور، معرفی ارقام جدید 
پربازده با کیفیت مناســب است تا بهره وری در واحد سطح افزایش یابد.وی افزود: در نمایشگاه فن بازار، دو 

رقم جدید پنبه به نمایش گذاشته شد و انتقال دانش، ......     

افزایش ۲۰ درصدی بهره وری آب با 
معرفی ارقام جدید پنبه

تهدید قطر برای توقف فروش گاز به 
اتحادیه اروپا

شناسایی ۸۰ نوع خطای خطوط انتقال برق با 
هوش مصنوعی و تصاویر پهپادی
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بازار چین، از دلایل ادغام هوندا و نیسان

ایجاد خاصیت آنتی باکتریال روی شیرآلات با نانوذرات
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قالیباف: شاید جنگ رسانه ای دشمنان برای جوان ترها جدید باشد، اما حرف های آن ها تازه نیستگزیده خبر
در دیدار با مدیران صنعت پالایش و پخش کشور؛

عارف: باید بااستعدادترین جوان ها 
در صنعت نفت مشغول کار شوند

معاون اول رئیس جمهور در جلسه »گزارش عملکرد و برنامه های راهبردی توسعه 
صنعت پالایش و پخش کشــور« که با حضور برخی از مدیران دولتی این حوزه و 

مسئولان ۱۰ پالایشــگاه برتر کشور برگزار شد،  ضمن تقدیر از زحمات  مدیران و 
کارگران فعال در این حــوزه ، اقدامات آنان را »کار بزرگ« خواند و  گفت: صنعت 
نفت، صنعت پیشران ماست و همراه صنایع بالادستی آن مثل پالایشگاه ها، صنایع 
راهبردی کشور ما به شمار می آیند.به گزارش ایسنا، در این دیدار که شب گذشته 
)یکشــنبه( در دفتر معاون اول رئیس جمهور انجام شــد، محمدرضا عارف پس از 
شنیدن راهکارهای مدیران ارشد صنعت پالایش نفت کشور برای ارتقاء بیشتر این 
صنعت و رفع کمبودها، گفت: در شــرایط کنونی، در مقایسه توسعه پالایشگاه ها 
و یا تاســیس پالایشــگاه های جدید، اولویت باید به توسعه پالایشگاه ها و تکمیل 
طرح های نیمه تمام داده شود.وی در ادامه خطاب به مدیران پالایشگاه های کشور 
گفت: شــما بزرگان صنعت پالایش نفت کشــور، باید با انگیزه قــدم بردارید، از 
فناوری های »های تک« و ظرفیت و استعداد جوانان مستعد ایران استفاده کنید.

عارف با بیان اینکه در گذشــته، شــاگردان ممتاز دوره دبیرستان معمولا یکی از 
سه اولویت  نخست شان برای ادامه تحصیل، دانشگاه صنعت نفت بوده است، گفت: 
امروز هم دوباره باید همان شــرایط فراهم شود و باید به آن وضعیت برگردیم که 
نخبه های دانشــگاهی در این صنعت مشغول فعالیت باشند.وی در این جلسه که 
برخــی مدیران دولتی صنعت پالایش و پخش کشــور و ۱۰ نفر از مدیران عامل 
پالایشگاه های اصلی کشور حضور داشتند، گفت: در بخش رفع مشکلات گمرکی 
برای تجهیز و نوســازی پالایشــگاه ها، دولت نهایت همکاری را خواهد داشت؛ اما  
در مورد مسائل زیســت محیطی و مجوزهای مربوط به آن، باید به گونه ای عمل 
کنید که به محیط زیست آسیبی وارد نشود.عارف در ادامه با بیان اینکه در توسعه 
ظرفیت پالایشــگاه ها، اولویت را به طرح های نیمه تمام و توسعه ای بدهید، گفت: 
افزایــش بهره وری که در قانون برای آن میزان ۲,۸ درصد رشــد از ۸ واحد را در 
نظر گرفته اند، با استفاده از تکنولوژی های روز و های تک انجام پذیر است که شما 
باید به آن ســمت بروید.وی با بیان اینکه متاسفانه برخی اولویت ها در این صنعت 
به درستی شناخته نشده است، گفت: چند دهه قبل گوگرد زدایی در پالایشگاه ها 
با یــک میلیارد دلار هزینه انجام پذیر بود؛ اما برخــی مقاومت ها در برابر این کار 
باعث شــده که حالا مجبور باشــیم چندین برابر برای این کار هزینه کنیم. عارف 
با اشــاره به ناترازی انرژی در کشــور، گفت: ناترازی، ضربه ای سنگین به صنعت 
زده اســت و این در حالی است که صنعت و سایر حوزه ها مثل یک زنجیره به هم 
متصل هســتند و ضربه به یک حلقه به سایر حلقه ها نیز منتقل خواهد شد.معاون 
اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه باید اصلاحات ساختاری در حوزه پالایش نفت 
صورت گیــرد، گفت: در آن صورت نه تنها از واردات رها می شــویم، بلکه امکان 
صــادرات هم برایمان پدیــد می آید.عارف در پایان با تاکید بــر توجه به آمایش 
سرزمینی گفت:  توسعه پالایشگاه ها، باید لزوما بر اساس آمایش سرزمینی باشد و 

برنامه هفتم هم مبتنی بر آمایش سرزمینی است. 

بقایی: مردم سوریه خودشان 
عاقل هستند که بتوانند در مورد 

کشورشان تصمیم گیری کنند
ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: مردم سوریه حتما خودشان عاقل هستند که 
بتوانند در مورد کشورشان تصمیم گیری کنند.به گزارش خبرنگار مهر، اسماعیل 
بقایی سخنگوی وزارت امور خارجه در نشست خبری، که صبح امروز برگزار شد، 
اظهار داشت: روز زن را به همه زنان و مادران کشورمان تبریک می گویم و افتخار 
می کنیم که الگوی زنان ما حضرت فاطمه )س( اســت. همچنین میلاد مسیح را 
به همه مســیحیان تبریک عرض می کنم.وی در مورد اظهارات رهبر انقلاب مبنی 
بر تأمین مالی اغتشاشــگران توسط یکی از مقامات آمریکایی ها، ادامه داد: از کوزه 
همان بیرون تراود که در اوســت. سخنان مقام های آمریکای برای ما تازگی ندارد. 
اینکه یک مقام ارشــد دولت دموکرات در آمریکا این موضــوع را بر زبان بیاورد و 
بر مســائل داخلی یک کشور مداخلاتی داشــته باشد، برگ سیاه دیگری از کتاب 
قطور از مداخلات آمریکا در ایران اســت و این اقدام آنها به شــدت محکوم است.

وی ادامه داد: از کودتای ۲۸ مرداد ۳۲ و دخالت ها و حمایت های آمریکا در جنگ 
تحمیلی و کمک به تجهیز صدام به سلاح شیمیایی و  تحریم های غیرقانونی همه 
این ها از ســوی آمریکا صورت گرفته است.وی در مورد صرف نظر کردن آمریکا از 
جایزه تعیین شده برای الجولانی، گفت: مردم سوریه حتماً خودشان عاقل هستند 
که بتوانند در مورد کشورشــان تصمیم گیری کنند. این اظهار نظر نشــاندهنده 
خوی آمریکا برای ســیطره جویی و مداخله در امور داخلی دیگر کشورهاســت. 
این دخالت ها جز ناامنی و تکه تکه شــدن کشــورها نتیجه دیگری نداشته است. 
فهرســت هایی که آمریکا در مورد موضوعات مختلف درســت کــرده یک ابزار از 
مجموعه جعبه ابزار آمریکا برای پیشبرد سیاست خارجی آمریکاست. اگر فهرست 
کشــورهای حامی تروریست را نگاه کنید، جابه جایی هایی که صورت گرفته مؤید 
این است که این فهرست سازی ها چیزی جز ابزاری برای اعمال فشار به کشورها 
نیست. حقوق بشر هم یکی دیگر از ابزارها ست که آمریکا از آن استفاده می کند.

بقایی در مورد ســفر پزشکیان به مصر و روند ارتقای رابطه تهران و قاهره، گفت: 
این ســفر برای شــرکت در اجلاس چندجانبه دی ۸ بود. این سازمان نزدیک به 
سه دهه ایجاد شده است. شرکت در روندهای چندجانبه هم به جهت اهمیت آن 
نهاد و هم اینکه فرصتی برای رایزنی های دوجانبه مهم اســت. در عین حال مصر 
کشــور بزرگی در منطقه است و یکی از کشورهای تأثیر گذار جهان اسلام و عرب 
است. در راستای سیاست همسایگی همواره پیگیر ارتقای روابط با کشورها بودیم. 

ارتباط با مصر همواره روند رو به جلویی دارد.

پیش بینی افزایش صادرات با حذف 
سقف نرخ ارز در سامانه نیما

رئیس کنفدراســیون صادرات ایران با بیان اینکه پیش بینی می شود با توجه به نرخ توافقی 
ارز در ســامانه نیما، شــاهد افزایش صادرات صادرات کنندگان بزرگ باشیم، گفت: علاوه بر 
این پیش بینی می شود با توافقی شدن نرخ، عرضه بیشتر، تقاضا کاهش یافته و به یک نقطه 
تعادلی برسد، به شرط اینکه موضوع نرخ توافقی در اجرا هم واقعا توافقی باشد و از نرخ گذاری 
دســتوری و تزریق منابع ارزی جهت کاهش قیمت خودداری شــود.به گزارش ایسنا، اواخر 
اردیبهشــت ماه بانک مرکزی اعلام کرد که با هدف تسریع در رفع تعهد ارزی و برگشت ارز 
صادرکنندگان خرد بخش خصوصی و در راستای عمق بخشی به  بازار رسمی ارز در راستای 
سیاســت تثبیت ارزی، تصمیم گرفته با همکاری وزارت صمت، تالار ارز اشــخاص )بازار ارز 
توافقــی( را در  مرکز مبادله ارز و طلای ایران راه انــدازی کند تا صادر کنندگان خرد بخش 
خصوصی، ارز خود را با قیمت توافقی در این بازار رســمی و ضابطه مند عرضه کنند و بانک 
مرکزی نیز در این بستر رسمی به عنوان ناظر و رگولاتور حضور داشته باشد.این تصمیم در 
قالب سامانه ارز تجاری مرکز مبادله ارز و طلای ایران از سوم آذر به صورت رسمی برای خرید 
و فروش ارز راه اندازی شــد و از ســوم دی ماه همه واردکنندگانی که از ارز نیمایی استفاده 
نمی کنند، مکلف شدند ارز خود را از سامانه ارز توافقی دریافت کنند. علاوه بر این،  از آنجایی 
که قرار بود ســامانه ارز نیما به بازار ارز توافقی منتقل و نرخ آن را به نرخ ارز توافقی نزدیک 
شــود، مقرر شد از روز شنبه ۲۴ آذرماه، نرخ ارز سامانه نیما مانند ارز توافقی بر اساس حراج 
شــکل بگیرد و سقف قیمت ارز در این سامانه برداشته شد. کارشناسان پیش بینی می کنند 
اجرای این تصمیمات منجــر به افزایش صادرات صادرات کنندگان بزرگ و کاهش تقاضای 
واردات شود.در این رابطه محمد لاهوتی - رئیس کنفدراسیون صادرات ایران - در گفت وگو 
با ایسنا، با بیان اینکه یکی از درست ترین تصمیمات بانک مرکزی در دولت جدید، برداشتن 
سقف قیمت ارز در سامانه نیما و انتقال سامانه نیما به بازار توافقی بود، تصریح کرد: از سال 
۱۳۹۷ به بعد فعالان بخش خصوصی در اتاق بازرگانی، صادرکنندگان و تولیدکنندگان بارها 
مخالفت خود را با نرخ دستوری ارز در سامانه نیما اعلام کردند. اما علی رغم این اعتراضات، 
بانک مرکزی سیاست تثبیت نرخ را در سامانه نیما اجرا می کرد.وی افزود: اما از حدود ۱۰ روز 
پیش این ســقف برداشته شد و نرخ ارز در این سامانه عملا به صورت توافقی اجرایی شد.به 
گفته رئیس کنفدراســیون صادرات ایران، از جمله اثرات مثبت این تصمیم، سبز شدن نماد 
بورس بوده است. علاوه بر این، پیش بینی می شود با توجه به نرخ توافقی ارز در سامانه نیما، 
شــاهد افزایش صادرات صادرات کنندگان بزرگ از جمله در صنایع پتروشیمی، قیر، برخی 
محصولات معدنی و فولاد باشــیم. چرا که این تصمیــم، قدرت رقابت آن ها را در بازار هدف 
افزایش می دهد.لاهوتی افزود: همچنین پیش بینی می شود شاهد کاهش تقاضا باشیم، چراکه 
دیگر تفاوت نرخ مثل گذشــته جذابیت زیادی برای واردات نخواهد داشت. اگر چه همچنان 
تفــاوت نرخ ارز در بازار توافقی و بازار آزاد قابل توجه اســت و می تواند تقاضای واردات را تا 
حدودی حفظ کند، اما اگر بازار ارز توافقی به همان شکلی که اعلام شده، اجرا شود و دخالتی 
در نرخ گذاری صورت نگیرد، نرخ ها به هم نزدیک خواهند شد.وی با اشاره به اثرات خسارت بار 
ناشــی از سیاست ارز پنج نرخی گفت: از جمله پیامدهای ارز پنج نرخی، اتفاقاتی بود که در 
حوزه تأمین و تخصیص برای برخی کالاها شاهد بودیم و کمبودهایی که برای تولیدکنندگان 
ایجاد شــد، اما پیش بینی می شود با توافقی شدن نرخ، عرضه هم بیشتر شود، تقاضا کاهش 
پیدا کند و به یک نقطه تعادلی برسد، به شرط اینکه دولت حمایت کند تا این موضوع نرخ 
توافقی در اجرا هم واقعا توافقی باشد و از نرخ گذاری دستوری تزریق منابع ارزی جهت کاهش 

قیمت خودداری کند.

رئیس مجلس گفت: زخم زبان می زنند که در سوریه شکست خوردید و خطر جنگ بیخ گوش 
شماســت؛ این همان حرف های تکراری اســت که بعد از عملیات آزادسازی خرمشهر و دفاع 
مقدس می گفتند.به گزارش خبرگزاری مهر، محمدباقر قالیباف، صبح امروز دوشــنبه در جمع 
اســاتید و دانشجویان دانشگاه امام حسین )ع( با اشــاره به تحولات اخیر منطقه، گفت: امروز 
جنگ رسانه ای و شناختی بزرگترین حربه دشمنان علیه ملت ایران است که در تحولات اخیر 
با استفاده از آن مطالبی را بیان می کنند.وی افزود: ممکن است بخشی از سخنان دشمنان برای 

نســل جدید حرف های نو باشد، اما نسل ما که دفاع مقدس را دیدیم و فراز و نشیب انقلاب را 
مشاهده کرده ایم، این حرف های جدیدی نیست.رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: امروز 
دشــمنان ملت ایران و در رأس آنها رژیم صهیونیستی و آمریکا چه در داخل و خارج منطقه، 
حرف های علیه ما می زنند و در پاره ای از موارد هم قدرت طلبی می کنند.قالیباف تصریح کرد: 
برخی می گویند زور ایســتادن نداشتید و نتوانستید کار را پیش ببرید، برخی می گویند هزینه 
کردید و نتیجه نگرفتید، برخی می گویند خطر بیخ گوش شماست و دشمنان بیرونی و داخلی 

مــدام این حرف ها را تکرار می کنند.وی اضافه کرد: برخی با واژه ســازی با زبان و ادبیات دیگر 
ســخن می گویند و بیان می دارند که با نظم جهانی سازگار باشید و قدرت جهانی را بپذیرد؛ 
منافع ملی شما در گرو این است.رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: ما واقعیت ها را می بینیم 
و مقابل ظالم می ایســتیم و با تکیه بر فرهنگ الهی پا به میدان مبارزه گذاشتیم و فلسفه راه 
شهیدان همین است.وی با اشاره به اقدامات رسانه ای دشمن علیه ایران اسلامی، گفت: شاید 
جنگ رســانه ای دشــمنان ما برای جوان ترها جدید باشد، اما حرف های آن ها تازه نیست.وی 
افزود: زخم زبان می زنند که در سوریه شکست خوردید و خطر جنگ بیخ گوش شماست؛ این 
همان حرف های تکراری است که بعد از عملیات آزادسازی خرمشهر و دفاع مقدس می گفتند.

وی افزود: وقتی مسأله پیجرها در لبنان اتفاق افتاد، شهید نصرالله گفت این ضربه سختی بود 
که ما خوردیم، نگفت اتفاقی نیفتاد اما قابل جبران است. شهادت او حتماً برای ما سخت بود 
اما روزی که در بیروت حزب الله را دیدیم، از اعماق وجودم گفتم حزب الله و رزمندگان زنده 
هســتند و در شرایط سخت که فرمانده خود را از دست دادند، دشمن صهیونیستی نتوانست 
کاری پیش ببرد.رئیس مجلس شــورای اسلامی با اشــاره به مشکلات اقتصادی و حکمرانی، 
گفت: تنها راه دفاع از انقلاب و ایران عزیز کارآمدی در اداره جامعه است.قالیباف با بیان اینکه 
مشــکلاتی همچون بحران آب و کمبود سوخت مدت هاســت که مطرح شده اما راه حل های 
مناسب برای آن ها ارائه نشده است، افزود: در طول سال ها بسیاری از مسائل را حل نکرده ایم 
و حتی نتوانســته ایم برخی از مشکلات را به مسئله ای قابل حل تبدیل کنیم.وی در ادامه بر 
اهمیــت حکمرانی دقیق در زمینه های اقتصادی و اجتماعی تأکید کرد و گفت: حکمرانی در 
حوزه اقتصاد و مسائل اجتماعی و فرهنگی در حال حاضر غیرقابل قبول است. یکی از مشکلات 
جدی، قاچاق فرآورده های نفتی اســت که روزانه ۲۵ تا ۳۰ میلیون لیتر از آن قاچاق می شود. 
این در حالی است که برای تأمین سوخت نیروگاه ها با کمبود مواجه ایم.رئیس مجلس شورای 
اسلامی همچنین به همکاری مردم در کاهش مصرف گاز اشاره کرد و افزود: مردم در کاهش 
مصرف انرژی همراهی کردند و در روز بیش از ۴۰ میلیون متر مکعب گاز صرفه جویی شد، اما 
همچنان مصرف انرژی بیش از استاندارد جهانی است.قالیباف در بخشی دیگر از سخنان خود 
به نقش دانشگاه امام حسین )ع( و نخبگان کشور در حل مشکلات پرداخت و گفت: دانشگاه ها 
و نخبگان باید در میدان عمل حضور داشــته باشند تا مسائل کشور را حل کنند.وی در پایان 
با اشــاره به اقدامات خود در مجلس شورای اسلامی گفت: در دوره مجلس یازدهم، ۲۱ قانون 
ضروری برای ایجاد تحول اقتصادی تصویب شد که می تواند به حل مشکلات اقتصادی کمک 
کند. همچنین برنامه هفتم توسعه کشور به عنوان بالاترین سند اجرایی برای این تحولات در 

نظر گرفته شده است.

رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی در افتتاحیه رویداد پتروفن با بیان این که در حال حاضر 
بالغ بر ۱۰ هزار شــرکت دانش بنیان در کشــور در حال فعالیت می کنند، گفت: محصولات 
»های تک« شــرکت های دانش بنیان ایرانی قابل رقابت با نمونه های معتبر بین المللی است.به 
گزارش ایسنا، دکتر محمدصادق خیاطیان امروز، دوم دی ماه در افتتاحیه رویداد پتروفن که 
با هدف تعمیق نوآوری و فناوری در صنعت پتروشــیمی در مرکز همایش های کوشک وزارت 
نفت برگزار شد، در سخنانی ضمن تبریک ولادت حضرت فاطمه زهرا)س( و گرامیداشت روز 
زن و مقام مــادر و قدردانی از برگزارکنندگان این رویداد، گفــت: فرهنگ نوآوری و فناوری 
در حدود ۱۰ ســال پیش در کشــور و حتی در میان مدیران دولتی و سیاســتگذاران خیلی 
شناخته شــده نبود، اما امروز خوشبختانه معاونت های مهندســی و پتروشیمی وزارت نفت 
به اهمیت شــرکت های دانش بنیان در توسعه زیست بوم نوآوری کشور واقف هستند و با این 
شــرکت ها همکاری های بســیاری دارند. رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی در ادامه با اعلام 
اینکه قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان که در سال ۱۳۸۹ در مجلس به تصویب رسید، 
دو بخش دارد، خاطرنشان کرد: بخش اول این قانون به اوایل دهه ۹۰ و اجرای آن اختصاص 
دارد که رویکرد آن عرضه فناوری و ایجاد شــرکت های دانش بنیان بود. در مجلس وقت هم 
تلاش های بســیار خوبــی در جهت تصویب این قانون و حمایت از شــرکت های دانش بنیان 
انجام شــد. معاونت علمی و فناوری نیز تلاش کرد که فرهنگ دانش بنیانی در کشور توسعه 
پیدا کند و امروز به نقطه ای رســیده ایم که باورمندی و اعتماد بســیار بالایی به شرکت های 
دانش بنیان و نقش آنان در توســعه فناوری و اقتصاد کشــور ایجاد شــده است.به گفته وی، 
در حال حاضر بالغ بر ۱۰ هزار شــرکت دانش بنیان در کشــور در حال فعالیت هســتند که 
حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد این شرکت ها محصولاتی با فناوری پیشرفته )Hi-Tec( که قابل رقابت 
با دیگر محصولات معتبر بین المللی اســت تولید می کنند؛ اتفاقی که بســیار ارزشمند است.

خیاطیان افــزود: در بخش دوم این قانون که با تصویب قانــون جهش تولید دانش بنیان در 
ســال ۱۴۰۱ در مجلس همراه بود، سعی شــد خلأهای قانون سال ۱۳۸۹ پوشش داده شود. 
در اوایل دهه ۹۰ هنوز اقتصاد دانش بنیان در کشــور توســعه پیدا نکرده بود و طبق آمارهای 
اعلام شــده ســهم اقتصاد دانش  بنیان از GDP کشــور نیز زیر یک درصد بود؛ اما با تصویب 
قانون جهش تولید دانش بنیان در ســال ۱۴۰۱ مشــوق هایی برای شرکت های بزرگ ایجاد 
شــد که در طرح های شرکت های دانش  بنیان سرمایه گذاری داشــته باشند و به تأسی از آن 
اعتبــار مالیاتی دریافت کنند.رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی با اشــاره به اینکه در همه 

جای دنیا، قانونگذار برای حوزه های خطرپذیر و پرریســک مشوق هایی را برای سرمایه گذاری 
وضع می کند، تصریح کرد: طبق قانون جهش تولید دانش بنیان مشوقی به نام اعتبار مالیاتی 
ایجاد شد که شــرکت های دانش  بنیان در زنجیره ارزش شرکت های بزرگ قرار گیرند. طبق 
این قانون که به درستی قانون توسعه یافته ای است، شرکت های بزرگی که در حوزه فناوری و 
دانش بنیان سرمایه گذاری کنند، مشمول اعتبار مالیاتی می شوند. وی با تشریح ظرفیت اعتبار 
مالیاتی، یادآور شــد: طبق قانون جهش تولید دانش بنیان، اگر شــرکت های بزرگ به صورت 
مستقیم در شــرکت های دانش بنیان سرمایه گذاری کنند تا ۳۰ درصد سرمایه گذاری شان به 
عنوان اعتبار مالیاتی پذیرفته می شود، اما اگر به صورت غیر مستقیم و از طریق یک صندوق 
پژوهش و فناوری در طرح های دانش بنیان مشــارکت و سرمایه گذاری داشته باشند، تا ۱۰۰ 
درصد می توانند از اعتبار مالیاتی استفاده کنند.خیاطیان با بیان اینکه آیین نامه قانون جهش 
تولید دانش بنیان در دولت چهاردهم به تصویب رســیده و در برنامه هفتم توســعه نیز لحاظ 
شده اســت، گفت: اعتبار مالیاتی درنظر گرفته شده در این قانون، ظرفیتی در جهت تشویق 
شــرکت های بزرگ برای سرمایه گذاری در زنجیره ارزش خود در حوزه فناوری و دانش بنیان 
اســت.به نقل از صندوق نوآوری و شکوفایی، رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی افزود: قانون 
جهش تولید دانش بنیان مهمترین مشوق برای متنوع سازی کسب و کارها در حوزه فناوری و 
نوآورانه و رونق زیست بوم نوآوری کشور است. صندوق نوآوری این آمادگی را دارد که در کنار 
شــما به عنوان همکار بایستد و با اعطای حمایت ها، بتوانیم بیشترین بهره را از حوزه فناوری 
کســب کنیم. با سرمایه گذاری صنایع مهمی مانند پتروشیمی در حوزه فناوری و قرار گرفتن 
شــرکت های دانش بنیان در زنجیره ارزش صنایع می توان برای کشور ارزبری به ارمغان آورد 
و مانع از خروج نخبگان از کشــور شد.۱۴۰۰، دهه توسعه صنعت VC با حضور شرکت های 
بزرگ اســتعضو هیات علمی دان رئیس صندوق نوآوری در افتتاحیه همایش پتروفن مطرح 
کردمحصولات »های تک« دانش بنیان ها قابل رقابت با نمونه های معتبر بین المللی است شگاه 
شهید بهشتی در پایان سخنان خود، دهه ۱۴۰۰ را دهه توسعه صنعت وی سی )VC( با حضور 
شــرکت های بزرگ توصیف کرد و گفت: امروز حاشیه سود شرکت هایی که به صورت سنتی 
فعالیت می کنند، نه تنها در ایران، بلکه در تمامی کشــورهای دنیا کاهش یافته است. این امر 
باعث توجه بیشتر شرکت های بزرگ به حوزه فناوری شده است. برای مثال شرکت  آرامکو در 
ســال جاری اعلام کرد که ۴ میلیارد دلار به ســرمایه CVC خود افزوده و آن را به ۷ میلیارد 
دلار افزایش داده و آن را در حوزه هوش مصنوعی و انرژی های پاک سرمایه گذاری خواهد کرد.

رژیم صهیونیستی علیرغم همه جنایات و تجاوزات خود و برخورداری از حمایت بی حد و حصر آمریکا نتوانسته است به اهداف شیطانی خود دست یابد.
به گزارش خبرگزاری مهر، جمال احمد علی عامر وزیر خارجه و مهاجرین جمهوری یمن در تماس تلفنی با ســید عباس عراقچی وزیر امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران در خصوص روابط دو جانبه و آخرین تحولات منطقه گفتگو و تبادل نظر کرد.در این تماس وزیر امور خارجه با محکوم کردن 
حملات آمریکا، انگلیس و رژیم صهیونیستی به یمن تاکید کرد آنچه که آمریکا با نقض فاحش اصول و قواعد حقوق بین الملل مرتکب می شود، به نیابت از رژیم صهیونیستی و در چارچوب 
طرح مشترک آنها برای تخریب و تضعیف کشورهای اسلامی و سیطره بر منطقه است.وزیر امور خارجه با قدردانی از مقاومت و حمایت شرافتمندانه مردم یمن از مردم مظلوم فلسطین 
افزود: رژیم صهیونیستی علیرغم همه جنایات و تجاوزات خود و برخورداری از حمایت بی حد و حصر آمریکا و برخی دیگر کشورهای غربی و در راس آنها آمریکا نتوانسته است به اهداف 
شیطانی خود دست یابد.جمال احمد علی عامر وزیر امور خارجه جمهوری یمن نیز با ارائه گزارشی از آخرین تحولات این کشور، از حمایت های جمهوری اسلامی ایران از دولت و مردم 
یمن در مقابل تجاوزات دشمنان تقدیر کرد.وی افزود: تلاش آمریکا و اسرائیل این است که منطقه را تحت سیطره خود قرار دهند و کشورها و ملت های بزرگ اسلامی باید با استفاده از 

ظرفیت های عظیم خود مانع از تحقق مطامع آنها شوند.

وزیر امور خارجه حضور بانوان دیپلمات در عرصه های مختلف روابط خارجی و بین المللی را برای پیشــبرد اهداف سیاســت خارجی 
جمهوری اسلامی ایران مهم و موثر دانست.به گزارش خبرگزاری مهر، مراسم جشن میلاد فرخنده حضرت فاطمه زهرا )سلام الله علیها( 
و پاسداشــت مقام زن و مادر امروز یکشــنبه با حضور سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه و با حضور بانوان شاغل در این وزارت خانه 
برگزار شد.وزیر امور خارجه در این مراسم با تبریک ولادت حضرت فاطمه )س(، رفتار و گفتار آن حضرت را الگویی منحصر به فرد برای 
زنان و فراتر از آن برای تمام بشریت دانسته و وجود چنین الگوی بزرگی را به عنوان یکی از امتیازهای ویژه زن مسلمان ایرانی توصیف 
کردند.عراقچی به اشاره به اقدامات و برنامه های وزارت امور خارجه برای ارتقای جایگاه و نقش بانوان در دستگاه دیپلماسی، حضور بانوان 
دیپلمات در عرصه های مختلف روابط خارجی و بین المللی را برای پیشبرد اهداف سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران مهم و موثر 

دانست.در این مراسم همچنین تعدادی از بانوان شاغل در وزارت امور خارجه به بیان پیشنهادها و دیدگاه های خود در مورد ارتقای جایگاه و نقش بانوان در دستگاه دیپلماسی پرداختند.
در پایان مراسم هدایایی به رسم یادبود به بانوان شاغل در دستگاه دیپلماسی اهدا شد.

عراقچی: رژیم صهیونیستی نتوانسته است به اهداف شیطانی 
خود دست یابد

حضور بانوان دیپلمات در عرصه های مختلف روابط 
خارجی موثر است

رئیس صندوق نوآوری در افتتاحیه همایش پتروفن مطرح کرد

محصولات »های تک« دانش بنیان ها قابل رقابت با نمونه های معتبر بین المللی 
است
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گزیده خبرگزیده خبر شناسایی ۸۰ نوع خطای خطوط انتقال برق با هوش مصنوعی و تصاویر پهپادی

شناسایی ۸۰ نوع خطای خطوط انتقال برق با هوش مصنوعی و تصاویر پهپادی
فناوران یکی از شــرکت ها، ســامانه  هوشــمندعی را عرضه کردند که قادر به تشخیص 
اتوماتیک ۸۰ نوع خطا با استفاده از یادگیری عمیق و پردازش تصاویر گرفته شده توسط 
پهپادها اســت و به گفته آنها این محصول اکنون از ســوی وزارت نیرو برای تشخیص 
عیــوب کاربردی و بانک داده ای حاوی ۵۰ نوع تصویر از خطاهای خطوط انتقال برق به 
کار گرفته شــده است.دکتر اعظم کرمی در گفت وگو با ایســنا، در این باره اظهار کرد: 
خدمــات جامع ما در زمینه هوش مصنوعی و رباتیک، پهپاد و تکنولوژی های وابســته، 
سنجش از دور، مانیتورینگ هوشمند، داده کاوی، اینترنت اشیاء و نظارت و نگهداری به 

 AFTL صنایع مختلف ارائه می شود.وی یکی از دســتاوردهای این شرکت را نرم افزار
دانســت و اظهار کرد: این محصول به تشخیص هوشــمند عیوب خطوط انتقال برق با 
کمــک تصاویر پهپادی کمک می کند. این نرم افــزار که با بهره گیری از هوش مصنوعی 
در مدت ۷ ســال طراحی شــده است، با اســتفاده از الگوریتم  یادگیری عمیق، قادر به 
تشــخیص اتوماتیک بیش از ۸۰ نوع عیوب الکتریکال، مکانیکال و فوندانســیون است.

کرمی خاطر نشان کرد: در مدت ۸ سال ابتدا با استفاده از پهپاد تخصصی پایش خطوط 
انتقــال برق، از تجهیزات مختلف خطوط انتقال برق تصویربرداری کردیم و بعد با هوش 
مصنوعــی، پایگاه داده ای حاوی بیش از ۵ میلیون عکس را آموزش دادیم. از این طریق 

پلتفــرم هوش مصنوعی ما می تواند انواع عیوب چون آرک زدگی، زنگ زدگی، کســری 
پیچ و مهره و ســایر خطاها را تشخیص دهد.مدیر عامل این شرکت، نام پهپاد تخصصی 
ســاخته شده در این شرکت را »هیلا« عنوان کرد و ادامه داد: ناوبری این پهپاد مبتنی 
بر پردازش تصویر و مستقل از GPS است و قابلیت ناوبری اطراف میدان مغناطیسی بالا 
را دارد. پرواز این پرنده بدون سرنشین به صورت اتوماتیک بوده و قادر به اسکن بصری 
اطراف و ردیابی خطوط انتقال برق است.وی گفت: این پهپاد در نزدیکی خطوط انتقال 
برق پرواز می کند و تصویربرداری لازم را انجام می دهد و عیوب مهم را به اپراتور گزارش 
می دهــد، ضمن آنکه می توان بر روی کامپیوتر بر اســاس داده هــای این پهپاد گزارش 
آمــاری از این عیوب تهیــه کرد.کرمی، جلوگیری از به خطر افتادن جان تکنســین ها، 
کاهش خطای انســانی در تشــخیص عیوب، کاهش هزینه ها و افزایش زمان تشخیص 
عیــوب را از مزایای این محصول نام برد و یادآور شــد: AFTL تبدیل به یک نرم افزار 
ملی در این حوزه شــده و در حال حاضر این محصول هوشــمند از ســوی وزارت نیرو 
بهره برداری شــده است و کلیه شرکت های برق منطقه ای از آن استفاده می کنند.هوش 
مصنوعی وارد حمل و نقل ریلی شدوی تاکید کرد: این محصول برای تشخیص خطوط 
ریلی و پل ها توســعه داده شده اســت. برای این منظور تصویربرداری از خطوط را آغاز 
کرده ایم. کاربردی شــدن این محصول هوشــمند در بخش خطوط ریلی در فاز آموزش 
قرار دارد.به گفته این فناور، پایلوت این طرح برای تشــخیص عیوب راه آهن و پل ها در 
کرمان شــروع شده و در صورت دریافت پاسخ های مناسب در کل کشور به بهره برداری 
خواهد رســید.معدنکاری با هوش مصنوعی مدیر عامل این شرکت دانش بنیان از توسعه 
این محصول برای هوشمندســازی معادن خبــر داد و گفت: نرم افزار VATCD محصول 
دیگر این شــرکت است که برای تشخیص هوشــمند ترک های کششی در پیت معادن 
کاربرد دارد و توســعه آن در دســتور کار محققان این شرکت قرار دارد. وی افزود: این 
محصول هوشــمند مبتنی بر وب است و تشــکیل و پردازش تصاویر ارتوفتو از معدن و 
تشخیص اتوماتیک ترک های کششی در پیت معادن از قابلیت های این ابزار هوشمند به 
شمار می رود.کرمی خاطر نشان کرد: این ابزار می تواند از قبل ترک های پیت های معدن 
را تشــخیص دهد و از این طریق ایمنی جان معدنکاران تضمین خواهد شدمدیر عامل 
این شــرکت دانش بنیان تصریح کرد: این محصول هوشمند قادر به شناسایی ترک های 

کششی با استفاده از پهپاد است.

از سوی وزارت جهاد کشاورزی

لیست محصولات ممنوعه برای صادرات 
اعلام شد

وزارت جهادکشاورزی ممنوعیت و محدودیت های صادراتی محصولات کشاورزی و فرآورده های 
آن برای ســال ۱۴۰۴ را بــه منظور جلوگیری از کمبود و تنظیم بــازار داخلی را اعلام کرد.به 
گزارش ایسنا، این ممنوعیت ها و محدودیت ها که برای جلوگیری از کمبود و تنظیم بازار داخلی 
اســت، شــامل محصولات کره و چربی، حبوبات، خامه و خرما است. مشروح نامه فتحی معاون 
برنامه ریزی وزارت جهاد کشــاورزی به دهنوی رئیس سازمان توسعه تجارت با موضوع اطلاع 
رسانی سیاســت های تجاری برای محصولات سبزی و صیفی حبوبات و لبنیات سال ۱۴۰۴ به 
شرح زیر است.همانگونه که استحضار دارید به استناد بند "الف " ماده )۱( قانون تمرکز وظایف 
و اختیارات مربوط به بخش کشاورزی در وزارت جهاد کشاورزی وظایف تجارت اعم از صادرات 
واردات و تنظیــم بازار داخلی محصولات و کالاهای اساســی زراعی، باغــی و .... به عهده این 
وزارتخانه اســت بنابراین به منظور تحقق امنیت غذایی پایدار بالاخص دسترســی آحاد جامعه 
به محصولات کشــاورزی پر مصرف و همچنین تأمین تقاضا و جلوگیری از تکانه های ناشــی از 
کمبود کالا در ســال ۱۴۰۴، اعمال سیاست های تجاری متناسب با وضعیت بازار امری اجتناب 
ناپذیر است.از آنجایی که طبق بند "الف" ذیل ماده )۷۲( قانون برنامه پنج ساله هفتم پیشرفت 
جمهوری اســلامی ایران که تصریح می دارد .... وزارت جهاد کشاورزی و وزارت بهداشت درمان 
و آموزش پزشــکی از طریق سازمان تابع ذیربط مکلف اند جز در موارد ضرورت نسبت به اعلام 
ممنوعیت صادراتی حداقل یک سال پیش از اعمال آن ها اقدام کنند.... و همچنین به استناد ماده 
)۲۴( قانون بهبود مســتمر و محیط کسب و کار که دستگاه های اجرایی مکلف به شفاف سازی 
سیاست ها برنامه های اقتصادی .... و در زمان مقتضی قبل از اجرا از طریق رسانه های گروهی به 
اطلاع عموم برســانند. خواهشمند است با عنایت به لزوم ثبت و اطلاع رسانی مقررات در پایگاه 
اطلاعات قوانین و مقررات مربوط به محیط کسب و کار دستور فرمایید نسبت به اطلاع رسانی 
برنامه آتی ذیل که مشتمل بر نوع محصول بازه زمانی و نوع سیاست های تجاری است. در رسانه 
ملی و تخصصی اهتمام لازم معمول تا ضمن آگاهی و بهره برداری ذینفعان در موعد مقرر اقدام 

قانونی و مقتضی به عمل آورند.

هفتاد و ششمین جلســه حراج حضوری شمش طلا مرکز مبادله ارز و طلای ایران، ۲۲۹ کیلو 
شــمش طلا به ارزش ۱.۵ همت معامله و خریداری شــد. به گزارش ایسنا، امروز یکشنبه دوم 
دی ماه ۱۴۰۳،  هفتاد و ششمین جلسه حراج حضوری شمش طلا در مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران برگزار شــد و از مجموع ۲۴۱ کیلوگرم شمش طلای استاندارد عرضه شده در حراج های 
عمده و خرد تالار معاملات طلای این مرکز، ۲۲۹ کیلوگرم آن، با میانگین قیمت شش میلیارد و 
۴۲۶ میلیون تومان به ازای هر شمش طلای استاندارد با عیار ۹۹۵ در هزار از سوی متقاضیان، 
معامله و خریداری شــد. فروش بیش از ۱۳ تن شــمش طلا طی ۷۶ جلسه حراج براین اساس، 
از زمان برگزاری اولین جلســه حراج شمش طلا در مرکز مبادله ایران در ۲۷ دی ماه ۱۴۰۲ تا 
امروز و طی ۷۶ جلسه حراج برگزار شده، در مجموع ۱۳ هزار و ۲۵۶ کیلوگرم شمش مورد داد 
و ستد قرار گرفت که در نتیجه آن نزدیک به ۶۳.۱ هزار میلیارد تومان ارز حاصل از صادرات به 
چرخه اقتصاد کشور وارد شده است.حراج بعدی شمش طلا؛ سه شنبه چهارم دی ماه طبق اعلام 
مرکز مبادله ایران، بر اساس شیوه  نامه نحوه برگزاری حراج حضوری شمش طلای استاندارد در 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران شماره BA/۰۰۴/۰۲۱۱۰۹ مورخ ۹ بهمن ماه ۱۴۰۲ منتشره در 
تارنمای رســمی www.ice.ir، هفتاد و هفتمین جلسه حراج شمش طلای استاندارد در روز سه 
شــنبه مورخ چهارم دی ماه ۱۴۰۳ برگزار می شود و مهلت واریز وجه الضمان تا ساعت ۲۴ روز 
دوشنبه سوم دی ماه است. آگهی هفتاد و هفتمین جلسه حراج حضوری شمش طلای استاندارد 
عرضه سکه ضرب ۱۴۰۳ در حراج فردا فردا دوشنبه سوم دی ماه ۱۴۰۳، پنجاه و یکمین جلسه 
حراج ســکه طلای مرکز مبادله ایران برگزار می شــود. مهلت واریز وجه از ساعت هشت امروز 
آغاز و تا ۲۳ امشب ادامه دارد. متقاضیان توجه داشته باشند که بازه ثبت سفارش حراج فردا از 
ســاعت ۱۲ الی ۱۴ است.آگهی پنجاهمین حراج سکه طلا گفتنی است؛ در حراج سکه شماره 
۵۱، قطعات ربع سکه بهار آزادی و تمام سکه بهار آزادی ضرب سال ۱۴۰۳ عرضه خواهد شد.

رئیس موسسه تحقیقات پنبه کشور خبر داد

افزایش ۲۰ درصدی بهره وری آب با 
معرفی ارقام جدید پنبه

رئیس موسسه تحقیقات پنبه کشور با معرفی دو رقم جدید پنبه، اعلام کرد: با استفاده از 
این ارقام پربازده، بهره وری آب تا ۲۰ درصد افزایش می یابد.به گزارش ایسنا، قربان قربانی - 
رئیس موسسه تحقیقات پنبه کشور - با حضور در بیست و پنجمین نمایشگاه دستاوردهای 
پژوهش، فناوری و فن بازار ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشــاورزی، گفت: یکی از 
اهداف اصلی موسســه تحقیقات پنبه کشور، معرفی ارقام جدید پربازده با کیفیت مناسب 
است تا بهره وری در واحد سطح افزایش یابد.وی افزود: در نمایشگاه فن بازار، دو رقم جدید 
پنبه به نمایش گذاشته شد و انتقال دانش، تکثیر و توزیع بذر این ارقام به بخش خصوصی 
در برنامه قرار دارد. این ارقام به بخش خصوصی واگذار خواهند شد و موسسه نظارت کامل 
بر تکثیر و توزیع آن ها خواهد داشت، در حالی که اجرای این وظایف بر عهده شرکت های 
خصوصی خواهد بود.قربانی افزایش عملکرد حدود یک تن در واحد ســطح، کیفیت بالا و 
صرفه جویی قابل توجه در مصرف آب )نیاز به دو نوبت آبیاری کمتر و دوره رشد کوتاه تر( را 
از ویژگی های این دو رقم جدید نسبت به ارقام پیشین برشمرد و خاطرنشان کرد: بهره وری 
آب در این ارقام تا ۲۰ درصد افزایش یافته و این ویژگی ها موجب افزایش درآمد کشاورزان 
می شود.وی به تقدیر از پژوهشگران موسسه در هفته پژوهش اشاره کرد و گفت : در مراسمی 
به مناســبت هفته پژوهش از شش نفر از پژوهشگران فعال تقدیر شد. این افراد شامل دو 
نفر از اعضای هیات علمی و محققان، دو نفر از کارشناســان ایســتگاه های تحقیقاتی و دو 
نفر از همکاران بخش های پشتیبانی بودند. همچنین از همکارانی که در تکثیر و توزیع دو 
رقم جدید نقش داشتند نیز قدردانی شد.رئیس موسسه تحقیقات پنبه کشور، معرفی ارقام 
جدید را از برنامه های آتی این موسسه اعلام و تصریح کرد: برنامه ریزی برای عرضه دو رقم 
هیبرید در سال های آینده در دست اجرا است و از سوی دیگر، موسسه به سمت استفاده از 
آب های نامتعارف در زراعت پنبه حرکت خواهد کرد تا بتوان با صرفه جویی در مصرف آب، 

بهره وری در شرایط بحران آبی کشور افزایش یابد.

تهدید قطر برای توقف فروش گاز به 
اتحادیه اروپا

قطر تهدید کرد اگر کشــورهای عضو اتحادیه اروپا، قوانین جدیدی را اجرا کنند که تحت 
آن، شرکت هایی که معیارهای تعیین شده درباره انتشار کربن، حقوق بشر و کار را رعایت 
نمی کنند، جریمه می شوند، ارسال گاز به این بلوک را متوقف خواهد کرد.به گزارش ایسنا، 
سعد الکعبی، وزیر انرژی قطر، به روزنامه فایننشیال تایمز گفت: اگر اعضای اتحادیه اروپا، 
جریمه های عدم پایبندی را در مقیاســی که در دســتورالعمل بررسی دقیق شرکتی ذکر 
شده اعمال کنند، دوحه، صادرات گاز طبیعی مایع )ال ان جی( خود به این بلوک را متوقف 
خواهد کرد.این قانون، کشورهای اتحادیه اروپا را ملزم می کند شرکت ها را برای عدم رعایت 
سقف تعیین شده، معادل پنج درصد از درآمد جهانی سالانه خود، جریمه کنند وزیر انرژی 
قطر گفت: اگر اینطور باشــد که من با رفتن به اروپا، پنج درصد از درآمد خود را از دســت 
بدهم، به اروپا نخواهم رفت. من بلوف نمی زنم. پنج درصد از درآمد تولید شــده شــرکت 
»قطرانرژی«،  به معنای پنج درصد از درآمد دولت قطر است. این پول مردم است. بنابراین، 
نمی توانم چنین پولی را از دست بدهم و هیچ کس این نوع پول از دست دادن را نمی پذیرد. 
اتحادیه اروپا در ماه مه ســال جاری، قوانین شرکتی را تصویب کرد. این قوانین، بخشی از 
مجموعه گســترده تری از الزامات گزارش دهی هســتند که با هدف همسویی شرکت ها با 
هدف اتحادیه اروپا برای رسیدن به صفر شدن انتشار کربن تا سال ۲۰۵۰ انجام می شود. بر 
اســاس گزارش رویترز، اما این دستورالعمل با واکنش شدید شرکت ها، چه در داخل و چه 
در خارج از اتحادیه اروپا مواجه شده است و به دشوار بودن این قوانین و لطمه دیدن توان 

رقابتی اعتراض شکایت کرده اند.

یک کارشناس اقتصادی گفت: تا زمانی که همه نیازهای ارزی کشور از محل یک بازار واقعی 
و به صورت اجماع شده تامین نشود، نمی توان انتظار داشت، تک نرخی بود ارز محقق شود.

به گزارش ایسنا، مدت هاست که بحث در رابطه با موضوع تک نرخی و چند نرخی بود ارز در 
کشور، و ابعاد مختلف پیرامونی آن محل تحلیل کارشناسان مختلف اقتصادی است. این که 
در شرایط موجود اقتصادی، آیا تک نرخی بود ارز به صلاح جامعه است و یا چند نرخی بودن 
آن با واقعیت های اقتصادی مطابقات دارد، موافقان و مخالفان بسیاری از هر دو طرف دارد.

مدل های اقتصادی مختلف، بسترها و زمینه های متفاوتی را نیازمند است و هر مدل اقتصادی 
با یک روش و یا روش های منحصر به فردی، پیگیری می شــود. در یک طرف برخی معتقد 
هســتند که چند نرخی بودن ارز در شــرایط فعلی اقتصاد کشور، باعث می شود که برخی 
گروه هــا، ارز مورد نیاز ارزی خــود را با نرخ کمتری تامین کرده و متعاقب آن قیمت نهایی 
برخی محصولات با هزینه مطلوب تری در اختیار جامعه قرار می گیرد.در طرف دیگر بسیاری 
معتقد هســتند که چند نرخی بودن ارز باعث شده که گروه ها بسیاری بتوانند با استفاده از 
رانت، به ارزهای به اصطلاح ارزان قیمت دسترســی یافته و با این حال قیمت نهایی و تمام 
شده در بازار تفاوتی با ارز آزاد ندارد. برای مثال در هفته های اخیر، عبدالناصر همتی  وزیر 
امــور اقتصادی و دارایی گفت: در ســال ۱۴۰۲ به علت چند نرخی بودن ارز، حدود ۱۷۰۰ 
همت )هزار میلیارد تومان( رانت در کشور توزیع شده است و تداوم آن باعث می شود توزیع 
رانت ارزی ادامه داشته باشد.به عقیده مخالفان چند نرخی بودن ارز، ایجاد بستر دسترسی 
برای رانت ارزی، کاهش تولید، وابستگی به واردات، عدم توسعه زنجیره تولید در کشور و عدم 
توسعه اقتصاد رقابتی، برخی از مهم ترین پیامدهای چند نرخی بودن ارز در اقتصاد است.از 
طرفی، وضعیت بازار ارز و نوع مبادلات ارزی در کشور به صورت کامل شفاف نیست و فارغ 
از هر نوع مدل اقتصادی و سیســتم ارزی، عدم شفافیت مبادلات ارزی، پیامدهای بسیاری 
برای هر دولت و جامعه ای در بلند مدت به همراه خواهد داشت، برای مثال؛ گسترش قاچاق 
و فرار سرمایه یکی از شاخص ترین این پیامدها است. بنابراین، وجود یک بازار واقعی و جامع 
که مبادلات ارزی کشور در آن محل صورت بگیرد، یکی از نیازهای اصلی هر نظام اقتصادی 
و پولی اســت؛ چراکه در این بستر می توان مبادلات ارزی و میزان تامین ارزی مورد نیاز به 
هر گروه را به خوبی رصد، و مهم تر از همه از خالی فروشــی که یکی از آفت های دامن گیر 
در اقتصاد کشــور است به شکل مطلوبی جلوگیری کرد.اخیرا، بانک مرکزی، پیرو بخشنامه 
مورخ ۱۰ مردادماه ۱۴۰۱ و به اســتناد تبصــره )۶( بند )ح( ماده )۲( مکرر قانون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز، ماده )۱۲( قانون اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز و در راستای اجرای 
جزء )پ( بند )۱۳( ماده )۱( آیین نامه اجرائی قانون مذکور، »دســتورالعمل معاملات بازار 
ارز تجاری مرکز مبادله ارز و طلای ایران« را ابلاغ کرد.مطابق، آیین نامه یاد شده، به منظور 
واگذاری ارز حاصل از صادرات به دیگران، از تاریخ ۲۶ آذرماه ســال جاری، عرضه کنندگان 
ارز، مکلف شــدند ارز حاصل از صادرات خود را در مهلت مقرر در سامانه معاملات بازار ارز 
تجــاری مرکز مبادله ارز و طلای ایران و در چهارچوب دســتورالعمل مربوط عرضه کنند.

همچنین، مقرر است، صادرکنندگاه شامل شــرکت های محصولات پتروشیمی، پالایشی، 

فولادی، فلزات اساســی رنگین و فرآورده های نفتی، از تاریخ یکم بهمن ماه سال جاری در 
چهارچوب آیین نامه مذکور و تصمیمات کارگروه برگشــت ارز حاصل از صادرات، از طریق 
بانک های عامل نســبت به عرضه ارز در بازار ارز تجاری مرکز مبادله ارز و طلای ایران اقدام 
نموده و رفع تعهد صادراتی نمایند.همچنین، واردکنندگانی که دارای تخصیص معتبر با محل 
تامین ارز از طریق مرکز مبادله ارز و طلا هستند، باید از تاریخ یکم بهمن ماه سال جاری و 
از طریق بانک های عامل نسبت به خرید ارز از بازار ارز تجاری مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
اقدام نمایند.بانک مرکزی با راه اندازی بازار ارز تجاری مرکز مبادله، برای اولین بار در تاریخ 
اقتصادی ایران، برای کشف قیمت حواله، یک بازار رسمی ایجاد کرده که از ویژگی های یک 
بازار کارآمد برخوردار است. توجه به این مساله ضروری است که در اقتصاد ایران بازار حواله 
اهمیت بســیار زیادی دارد؛ بطوری که بیش از ۹۸ درصد معاملات در بازار حواله و تنها دو 
درصد در بازار شــامل معاملات اسکناس است.در این رابطه، مرتضی عزتی  اقتصاددان، در 
گفتوگو با ایســنا با اشاره به نیاز به وجود یک بازار واقعی که بتواند همه نیاز ارزی کشور را 
درآن محل تامین کرد می گوید: از نظر علم اقتصاد در شرایطی که بازار عملکرد مثبتی داشته 
باشد و به اصطلاحی بازار عمل کند و همچنین در شرایطی که یک اقتصاد آزاد وجود داشته 
باشد، نرخ ارز را بازار تعیین می کند و یک نرخ نیز، بیشتر وجود نخواهد داشت و از لحاظ علم 
اقتصاد نیز، این موضوع تایید شــده است.وی افزود: با این حال، در شرایطی که بازار مثبت 
نکند و اقتصاد در انحصار دولت باشــد، نمی توان انتظار داشت که بازار مطلوب کار کند. 
به نظر می رســد در حال حاضر بخش قابل توحجی از ارز در اختیار دولت بوده یا مالک 
آن دولت باشــد، همچنین بخشی از ارز در اختیار شبه دولتی ها و بخش دیگر حاصل از 
صادرات تولیدکنندگان اســت که در نهایت از طریق پیمان سپاری پولی، مکلف هستند 
ارز خود را بازگرداند. این گروه ها در مجموع حدود ۸۰ تا ۹۰ درصد از ارز حاصل از منابع 
خارجی را شکل می دهد.این کارشناس اقتصادی ادامه داد: امروز بخشی از تقاضاها وجود 
دارد که سیســتم دولتی به دلایلی نتوانسته به آنها ارز تخصیص دهد که این گروه ها به 
ناچار از بازارهای غیر رســمی، ارز مورد نیاز خود را تامین می کنند. در این شــرایط اگر 
همه گروه ها نتوانند ارز مورد نیاز خود را از محل یک بازار تامین و تهیه کنند، نمی توان 
انتظار داشت، که یک بازار بتواند به عنوان بازار واقعی عمل کند. به عبارت دیگر تا زمانی 
که همه نیازهای ارزی کشــور از محل یک بازار واقعی و به صورت اجماع شــده تامین 
نشــود، نمی توان انتظار داشــت، تک نرخی بود ارز محقق شود.  عزتی خاطرنشان کرد: 
اگر محل های تامین ارز مورد نیاز بخش ها و گروه های مختلف متقاضی ارز، از روش های 
مختلف و متفاوتی باشــد، یک بازار دیگر وجود خواهد داشــت که در کنار بازار رســمی 
فعالیت می کند و نمی توان انتظار داشت نرخ آن واقعی باشد و بی شک نرخ های متفاوتی 
وجود خواهد داشت.به عقیده این کارشناس اقتصادی، برای تحقق یک بازار واقعی تامین 
ارز و حرکت به ســمت تک نرخی شــدن ارز، در ابتدا باید، یک بازار واقعی وجود داشته 

باشد که بتواند به تمام نیازهای ارزی کشور در یک محل و در یک بستر پاسخ دهد.

بر اساس اعلام اتاق اصناف ایران در صورت مشاهده و احراز تخلف )گران فروشی، تقلب، ارائه برندهای نامعتبر، قیمت های نامتعارف، تخفیفات 
غیر واقعی و …( برخورد قانونی انجام خواهد شد.به گزارش ایسنا، اتاق اصناف ایران در اطلاعیه ای به واحدهای صنفی و عموم مصرف کنندگان 
اعلام کرد:با توجه به آغاز فروش های فوق العاده، ویژه و تخفیفات مناســبتی در کشــور خصوصا در رسته های پر تقاضا از جمله پوشاک، مواد 
غذایی، کیف و کفش، لوازم خانگی، صوتی و تصویری و … و در راســتای کنترل و مدیریت بهینه بازار، صیانت از حقوق مصرف کنندگان و 
ممانعت از ســوء استفاده سودجویان، ضمن هماهنگی و همکاری با سازمان های مرتبط در قالب گشت های مشترک و اطلاع رسانی فراگیر و 
مســتمر به تمامی عوامل تحت پوشــش از جمله اتحادیه ها و واحدهای صنفی مرتبط با تعامل و هم افزایی در استفاده از ظرفیت های قانونی 
بازرسان صنفی و اتحادیه های صنفی، پایش و نظارت دقیق بر شبکه صنفی و توزیعی مربوطه در دستور کار بازرسان قرار گرفته است.لازم به ذکر است در صورت مشاهده و احراز تخلف 

)گرانفروشی، تقلب، ارائه برندهای نامعتبر، قیمت های نامتعارف، تخفیفات غیر واقعی و … ( برخورد قانونی انجام خواهد شد.

با بخشنامه معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی، صادرات سبوس برنج صرفا پس از تعیین و تائید 
ماهیت کالا از ســوی سازمان ملی استاندارد ایران آزاد شد.به گزارش ایسنا، پیرو نامه ای به تاریخ   ۱۵ دی 
۱۴۰۰  در خصوص امکان صادرات ســبوس برنج تا بسته بندی یک کیلوگرم، به پیوست تصویر نامه  ای به 
تاریخ ۱۷ آذر ۱۴۰۳  معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی و ضمائم آن در خصوص بلامانع بودن 
صادرات سبوس برنج تحت ردیف تعرفه های ۲۳۰۲۴۰۱۰ و ۲۳۰۲۴۰۹۰)صرفا پس از تعیین و تایید ماهیت 
کالا از سوی سازمان ملی استاندارد( تا اطلاع ثانوی، ارسال آزاد است.خواهشمند است دستور فرمایید موضوع 
امکان پذیر شدن صادرات کالای مذکور با مدنظر قرار دادن توضیحات فوق و رعایت سایر ضوابط و مقررات 

مربوطه به گمرکات اجرایی ابلاغ شود.

اتاق اصناف اعلام کرد

صادرات سبوس برنج آزاد شدبرخورد قانونی با تخفیفات غیرواقعی

برای تحقق بازار ارز واقعی همه باید بتوانند از یک محل ارز بخرند

در حراج هفتاد و ششم

هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
شمش طلا معامله شد
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در پی فراخوان مشترک بنیاد ملی علم ایران و بنیاد علوم روسیه، 
پس از ارزیابی از سوی بنیادها، تعداد ۱۵ طرح پذیرفته شده است.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از بنیاد علم ایران، نحوه ارزیابی 
پیشنهاده ها )پروپوزال ها( بدین ترتیب بوده که پس از بررسی اولیه 
و تعیین داوران تخصصی، هر طرح به طور همزمان در دو کشــور 
مورد داوری قرار گرفته اســت. طی رونــد داوری ها در بنیاد ملی 
علم ایران، نتایج داوری در کمیته های موضوعی متشکل از اعضای 
کارگروه های تخصصی بنیاد و ســایر اساتید مرتبط مورد ارزیابی 
قرار گرفته اســت.ارزیابی نهایی بر اساس شاخص هایی همچون 
نتایج داوری ها، ضرورت حضور مجریــان خارجی و ارزش افزوده 
برای کشور )مانند تخصص پژوهشــگران، امکانات آزمایشگاهی 
و دانش فنی(، توانمندی مجری و همــکاران، اهمیت موضوع از 
دیدگاه ملی، دستاوردهای طرح وکیفیت پروپوزال صورت پذیرفته 
اســت.در پایان پس از تبادل نتایج ارزیابــی بین دو بنیاد، تعداد 
۱۵ طرح مورد تصویب نهایی قرار گرفته اند.جلســات کمیته های 
ارزیابــی برای تعیین بودجه و تعهدات طرح های مصوب با حضور 
متقاضیان طی دو هفته آینده برگزار خواهد شد و زمان دقیق آن 
متعاقباً اعلام می شــود.با توجه به رقابتی بودن این فراخوان و به  
دلیل محدود بودن تعداد طرح هــای قابل پذیرش و همچنین با 
لحاظ  کردن نتایج ارزیابی دو کشــور در جمع بندی نهایی، برخی 
از پیشــنهاده ها با وجود کیفیت علمی بالا و نتایج داوری مثبت 
در بنیاد در اولویت نهایی حمایتی قرار نگرفته اند که امید اســت 
در فرصت های بعدی در فراخوان های بین المللی یا داخلی، مورد 

پذیرش و حمایت مالی بنیاد ملی علم ایران قرار گیرند.

ترجمه کتاب »تمام استخوان هایش را بشمار« نوشته آپریل هنری 
توسط نشر آداش منتشر و راهی بازار نشر شد.به گزارش خبرنگار 
مهر، کتاب »تمام استخوان هایش را بشمار« نوشته آپریل هنری به 
تازگی با ترجمه زهرا رضوانی ثانی توسط نشر آداش منتشر و روانه 
بازار نشر شده است. این رمان ادامه داستان شین و گریفین است.

در این قصــه، گریفین این بار به اندازه شــین شــخصیت اصلی 
قرار دارد و می خواهد به ســوالات مخاطــب در مورد اینکه بقیه 
شخصیت ها چه سرنوشتی پیدا کردند، پاسخ بدهد.در قسمتی از 
این کتاب می خوانیم:شــین جیغ زد. صدای مرد مثل ری بود؛ اما 
امکان نداشــت ری باشــد، او حالا در زندان بود. وقتی به سمت 
ماشین رفت، در را باز کرد و تلاش کرد داخلش شود؛ افکارش به 
کلی بهم ریخته بود. دوک هم کنارش بود و دقیقاً مثل او ترسیده 
بود، داشت دیوانه وار به سمت ماشین هولش می داد و پنجه هایش 
داخل پایه شین فرو رفته بودند. او سرش را داخل ماشین برد، دم 
دوک هم به صورتش خورد، وقتی داشت دور خودش می چرخید، 
بلند بلند پارس می کرد و باعث می شــد گوشــش درد بگیرد. او 
محکم فرمان را گرفت و خودش را کاملًا به داخل ماشین کشید 
و ســپس پاهایش را داخل برد.اما دقیقاً قبل از اینکه در را ببندد، 
دســتی مچ دســت چپش را گرفت و او را به بیرون کشید. دوک 
خودش را جلو کشــید و در چند اینچی صورت شین قرار گرفت 
و شــروع به غرش و پس زدن آن شخص کرد و چنگال هایش به 
طرز دردناکی در ران پای شین فرو می رفتند.او مچش را در جهت 
انگشــت شست، شخص حمله کننده، ضعیف ترین قسمت دست 
هر فرد، چرخاند؛ پایش را محکم روی زمین فشار داد و در همین 
زمان تلاش کرد، هم در را ببندد و هم مچ دستش را بیرون بکشد.

آن مرد فحشی را در گوشش فریاد زد و با بستن در توسط شین، 
به زمین افتاد. شین با دست چپش روی بدنه در دست می کشید 
و دنبال دکمه ای برای قفل کردنش می کشــت. در همین زمان با 
دســت راســتش، به دوک را رد کرد و دکمه استارت را زد، هیچ 

اتفاقی نیافتاد.

در پی فراخوان مشترک اعلام شد؛
اجرای ۱۵ طرح علمی مشترک با 
حمایت بنیاد علم ایران و روسیه

توسط نشر آداش؛

ترجمه رمان »تمام استخواهایش 
را بشمار« چاپ شد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

فارغ ز امید رحمت و بیم عذاب          آزاد ز خاک و باد و از آتش و آب

رنو مستر E-Tech با باتری بزرگ تر و شعاع حرکتی بیشتر معرفی شد

رنو اقدام به ارتقای ون مســتر E-Tech و جایگزینی باتری قدیمی ۳۳ کیلووات ســاعتی با نمونه جدید ۵۲ کیلووات ساعتی کرد. 
به همین خاطر ون کوچک و تجاری رنو هم اکنون می تواند حداکثر شــعاع حرکتی ۲۰۳ کیلومتری داشــته باشد که نسبت به 
برد ۱۲۰ کیلومتری مدل قبلی بهبود ۶۸ درصدی را نشان می دهد. مستر E-Tech علیرغم ابعاد بزرگ خود از باتری کوچک ۳۳ 
کیلووات ساعتی نسل اول Zoe استفاده می کرد. خانواده مستر در سال ۲۰۱۹ فیس لیفت شد اما این خودروساز فرانسوی باتری 
۵۲ کیلووات ساعتی Zoe به روز را در این خودرو نصب نکرد. سرانجام اواخر سال ۲۰۲۱ اعلام شد این باتری در دسترس خریداران 
مستر E-Tech خواهد بود و حالا این اتفاق رخ داده است. باتری لیتیوم-نیکل-منگنز-کبالت رنو وزن ۳۵۰ کیلوگرمی دارد و ابعاد 
آن با باتری قبلی فرقی نمی کند به همین خاطر استفاده از باتری جدید تأثیر منفی روی فضای بارگیری نداشته است. از دیگر 
فاکتورهایی که روی بهبود شــعاع حرکتی مؤثر بوده اند می توان به ترمز احیا شونده، لاستیک هایی با مقاومت چرخشی پایین و 
حالت رانندگی اکو اشاره کرد. شعاع حرکتی ۲۰۳ کیلومتری مناسب کسب وکارهای شهری خواهد بود هرچند این میزان شعاع 

حرکتی هنوز هم کمتر از خودرویی دیزلی با باک پر است.

جوکوویچ: دست کم تا ۴۰سالگی تنیس بازی خواهم کرد
مرد شماره یک جهان گفت می خواهد تا ۴۰ سالگی و حتی بیشتر به صورت حرفه ای تنیس بازی کند.به گزارش ایسنا و به نقل از 
رویترز، فصل پیش رو بیست ودومین فصل دوران حرفه ای نواک جوکوویچ خواهد بود که ۲۴ قهرمانی در گرنداسلم را کسب کرده 
اســت. نوله اعلام کرد الگوی او تام بردی بازیکن ۴۶ ســاله فوتبال آمریکایی است که ۲۳ فصل را در NFL گذراند و فوریه امسال 
بازنشسته شد: »تام بردی زمان زیادی را صرف مراقبت از خود کرد که به او اجازه داد تا یک حرفه طولانی و موفق در ورزش داشته 
باشد. ما شخصاً یکدیگر را می شناسیم و من از او چیزهای زیادی را یاد گرفتم و امیدوارم بتوانم تا ۴۰سالگی و شاید حتی بیشتر 
تنیس بازی کنم. ۲۰۲۳ یکی از بهترین فصل هایی بود که در زندگی ام داشته ام. چرا وقتی خیلی خوب پیش می روم بخواهم تنیس 
را ترک کنم؟ یکی یکی عناوین را می گیرم و می بینم تا کجا پیش می روم.نواک جوکوویچ ماه آینده در مسابقات تنیس آزاد استرالیا 

به دنبال کسب بیست وپنجمین عنوان قهرمانی اش در گرنداسلم خواهد بود. او تاکنون ۱۰ بار برنده این رقابت ها شده است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب زن در ریگ روان
دربــاره کتاب زن در ریگ روان قبلًا مطلب مختصری 
در کافه بوک منتشــر شد. اما در اینجا بیشتر به عمق 
رمــان می رویم و به نقد فلســفه کتــاب می پردازیم. 
بنابراین اگر این کتاب را خوانده اید مطالعه این مطلب 
می تواند به درک بهتر شــما از کتاب کمک کند. اگر 
هنوز این کتــاب را نخوانده ایــد می توانید به معرفی 
خلاصــه وار کتاب از طریق لینــک زیر مراجعه کنید. 
نیکی جومپی، شــخصیت اصلی کتــاب زن در ریگ 
روان معلم است و حشره شناس. دوستان اندکی دارد 
و روابط عاشقانه اش تعریف چندانی ندارد. زندگی اش 
معمولی و یکنواخت است. روزی بدون اطلاع دادن به 
کسی، تصمیم می گیرد به ناحیه ای دورافتاده و ساحلی 
سفر کند تا حشره تازه ای را کشف کند؛ نام خودش را 
روی حشره بگذارد و نام خود را در تاریخ ثبت کند. به دهکده ای ساحلی می رسد و تصمیم می گیرد 
شب را پیش زنی که کلبه ی محقرش در انتهای دره ای شنی است بماند. صبح روز بعد عزم رفتن 
می کند اما… در ســال های ابتدایی دهه ی شصت میلادی، دو رمان مهم در دو نقطه متفاوت دنیا 
منتشــر شد که شــخصیت اصلیِ هر دو در آن ها، حشره شناس بودند. کلکسیونر نوشته جان فاولزِ 
انگلیسی و زن در ریگ روان نوشته کوبو آبه یِ ژاپنی. هر دو رمان به نوعی حاصل نگاه نسلی بودند 
که جنگی ویرانگر را پشــت سر گذاشته بودند و با آثارشــان، موقعیت و روانِ انسان در آن برهه را 
بررسی می کردند. در کلکسیونر اما حشره شناس بودن شخصیت اصلی؛ رابطه ای مستقیم با انگیزه ی 
جنایت داشــت تا رمان به ســمت و ســویی روان کاوانه و تریلر حرکت کند. اما در رمان کوبو آبه، 
حشره شناس بودن شخصیت اصلی صرفاََ دستاویزی است تا نویسنده از طریق آن به مفاهیمی دیگر 

بپردازد و رمان به سمت و سویی نمادین و فلسفی حرکت کند.

 کاترین بیگلو 
 Kathryn Ann :کاتریــن آن بیگلو )به انگلیســی
Bigelow( )زاده: ۲۷ نوامبــر ۱۹۵۱( کارگــردان 
آمریکایی اســت. از معروف تریــن فیلم های او 
می توان به فیلم مهلکه اشاره کرد که در مراسم 
جوایز اســکار سال ۲۰۱۰، ۶ جایزه را از آن خود 
کرد. وی همسر پیشین جیمز کامرون، کارگردان 
سرشــناس هالیوود بوده است.بیگلو در هشتاد و 
دومین دورهٔ جوایز اسکار جایزهٔ بهترین کارگردان 
ســال را بــرای فیلم مهلکه از آن خــود کرد. او 
نخستین زنی اســت که در تاریخ آکادمی برندهٔ 
»اســکار بهترین کارگردانی« شده است.مهلکه با 
به دســت آوردن ۶ جایزه از جمله »جایزهٔ اسکار 
بهترین فیلم« موفق ترین فیلم هشتاد و دومین مراسم اعطای جوایز اسکار بود. بی عشق 
)۱۹۸۲(تاریکی نزدیک )۱۹۸۷(فولاد آبی )۱۹۸۹(نقطه شکست )۱۹۹۱(روزهای عجیب 
و غریب )۱۹۹۵(وزن آب )۲۰۰۰(کی-۱۹: ویدومیکر )۲۰۰۲(مهلکه )۲۰۰۸(سی دقیقه 
پس از نیمه شب )۲۰۱۲(دیترویت )۲۰۱۷( در لیست برترین کارگردانان دنیا به ندرت نام 
یک زن به چشم می خورد. با اینکه زنان همیشه بخش مهمی از صنعت سینما بوده اند، 
فرصت های کارگردانی کمتری در اختیارشــان قرار داده شده. اما اینجا می خواهیم یکی 
از بهترین کارگردان های زن جهان را به شــما معرفی کنیم. کاترین بیگلو فیلمســازی 
 Point ،از بهترین فیلم های ترسناک ،Near Dark آمریکایی است که با فیلم هایی همچون
Break، از بهترین فیلم های اکشــن و همچنین The Hurt Locker و Zero Dark Thirty، از 

بهترین فیلم های درباره جنگ شناخته می شود.

فرهنگ

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: جهت گیری نهمین 
جشنواره بازی های رایانه ای فجر به سمت بازارپردازی 
و اقتصاد فرهنگ بازی های رایانه ای اســت.به گزارش 
خبرگزاری مهر، محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در جلسه شورای سیاست گذاری نهمین 
جشــنواره بازی های رایانه ای بر تسهیل شرایط ورود 
سرمایه گذاران به صنعت بازی ایران تأکید کرد و گفت: 
در پیمایش هایی که در حوزه مصرف صنایع فرهنگی 
در کشور انجام شده بعد از موسیقی بیشترین استفاده 
مخاطبان مربوط به حوزه بازی های رایانه ای است. بر 
اســاس آخرین پیمایش بنیاد ملی بازی های رایانه ای 
۳۴ میلیون بازیکن در کشــور داریم که ۴ میلیون از 
آنها بازیکن حرفه ای هســتند که بالای ۲۱ ســاعت در هفته بازی می کنند.وی افزود: از سوی 
دیگر ما وارد فناوری های نوین در حوزه فرهنگ و ارشــاد اسلامی شده ایم که با شتاب در حال 
توسعه و پیشرفت اســت و ذائقه حوزه مصرف گسترده شده اســت. حوزه بازی های رایانه ای 
در حال حاضر از اهمیت بســیار مهمی برخوردار اســت و آن را فرصت می دانیم و با توجه به 
ظرفیت این فضا اقتصاد را هم پشــت این کار قرار دهیم و امیدوارم مسائل مالی این حوزه هم 
حل شود.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: فکر می کنم برخلاف برخی حوزه ها که به لحاظ 
فناوری عقبیم، در دانش های جدید به دلیل رشد بسیار خوبی که شکل گرفته از سرعت توسعه 
بالایی برخورداریم.وی با اشاره به شرکت یک میلیون و پانصد هزار نفر در هشتمین دوره جام 
قهرمانان بازی های ویدئویی ایران که توســط بنیاد ملی بازی های رایانه ای برگزار شد، تصریح 
کرد: باید جام بازی های رایانه ای را به صورت فصلی و دوره ای برگزار کنیم. اسماعیلی با اشاره به 
جهت گیری این دوره جشنواره بازی های رایانه ای فجر به سمت بازارپردازی و اقتصاد فرهنگ 
بازی های رایانه ای افزود: باید با همکاری بین نهادهای مختلف، همانند سایر بخش های هنری 
زمینه حمایت و سرمایه گذاری گسترده بخش خصوصی و صنایع مادر در این زیست بوم نیز 

فراهم شود.

اسماعیلی مطرح کرد؛

سمت وسوی نهمین جشنواره بازی های رایانه ای 
فجر اقتصاد فرهنگ است
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دبیر ستاد ارتباطات معاونت علمی به مهر خبر داد؛

تعریف نقشه راه برای تربیت نیروی »امنیت سایبری« 
در کشور

دوشنبه 2 مهر 1403    19 ربیع الاول 1446  23 سپتامر 2024

فوق ستاره آلمانی لورکوزن باید تابستان آینده تیم بعدی اش را انتخاب کند. به گزارش ایسنا، فلوریان ویرتس، هافبک هجومی بایرلورکوزن و تیم ملی آلمان، 
در بازار نقل و انتقالات مورد توجه چندین تیم قرار گرفته است. سایت Todofichajes گزارش داده است ویرتس تابستان آینده به تیم جدیدی خواهد پیوست. 
به گفته این منبع باشگاه های رئال مادرید، منچسترسیتی، بایرن مونیخ و لیورپول علاقه مندان این وینگر آلمانی اند. ورکوزن در صورت دریافت پیشنهاد ۱۵۰ 
میلیون یورویی می تواند این بازیکن ۲۱ساله را بفروشد. قرارداد ویرتس با لورکوزن تا میانه سال ۲۰۲۷ اعتبار دارد و ترنسفرمارکت قیمت او را ۱۳۰ میلیون 
یورو برآورد کرده است.ویرتس فصل قبل با لورکوزن قهرمانی در بوندسلیگا و جام حذفی را به دست آورد و در شروع فصل جاری نیز سوپرکاپ آلمان را از 
آن خود کرد. به نظر می رسد او فصل آخر حضورش را در این تیم سپری می کند و با توجه به اینکه سال ۲۰۲۷ بازیکن آزاد خواهد شد، سران لورکوزن به 

دنبال فروش او هستند تا مبلغ جالب توجهی را به دست بیاورند.

سید محمد کرباســی در گفتگو با خبرنگار مهر، در 
پاسخ به این سوال که یکی از محورهای مورد اولویت 
ستاد اتصال پذیری و ارتباطات معاونت علمی امنیت 
سایبری اســت؛ در این حوزه آیا پروژه هایی تعریف 
شــده یا اقدام شــاخصی را دنبال می کنید، اظهار 
کرد: می دانید که لازمــه هر ارتباطی تأمین امنیت 
آن اســت. در این حوزه پروژه هایی را در حمایت از 
هسته های نوپا در فراخوان »نوآفرین« تعریف کرده 
و با مراکز مرتبط با این حوزه مذاکراتی داشــتیم و 
از آنها دعوت کردیم که برای فعال شــدن این حوزه 
در زیســت بوم تلاش کنند.دبیر ستاد فناوری های 
اتصــال پذیــری و اطلاعات معاونت علمــی افزود: 
همچنین از برگزاری کارگاه های آموزشی مرتبط با 
ایــن حوزه حمایت هایی را انجام دادیم چرا که یکی 
از دغدغه های مهم در حوزه امنیت ســایبری تأمین 
نیروی انسانی و تربیت نیروی انسانی متخصص است 
که در این حوزه برنامه هایی را در دســتور کار قرار 
دادیم.کرباسی ضمن اعلام اینکه کارهای مطالعاتی 
انجام شده که بتوانیم بر مبنای آن یک نقشه راه متناسبی را برای توسعه منابع انسانی کشور در حوزه »امنیت 
سایبری« تعریف کنیم، خاطرنشان کرد: به دنبال این موضوع، نیازمند تعریف فهرست عناوینِ دروس آموزشی 
خاص و تعریف یک مسیر رشد و ارتقا برای تربیت افراد در نقش های مختلف در حوزه امنیت سایبری هستیم 
از سوی دیگر کارهای مطالعاتی انجام شده که بتوانیم بر مبنای آن، یک نقشه راه متناسبی را برای توسعه منابع 
انسانی کشور در حوزه »امنیت سایبری« تعریف کنیم و به دنبال این موضوع، نیازمند تعریف فهرست عناوینِ 
دروس آموزشــی خاص و تعریف یک مسیر رشد و ارتقا برای تربیت افراد در نقش های مختلف در حوزه امنیت 

سایبری هستیم.

چهار تیم به دنبال فوق ستاره ۱۵۰ میلیون یوریی

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5497

سه شنبه 4 دی 1403  22 جمادی الثانی 1445  24 دسامبر 2024

    سال بیستم    شماره  5574
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لبران دست بردار عبدالجبار نیست، جیمز یک رکورد بزرگ دیگر را هم شکست

لبران جیمز در ادامه تاریخ سازی هایش یک رکورد بزرگ دیگر کریم عبدالجبار را شکست.به گزارش ایسنا، جیمز، فوق ستاره تیم بسکتبال لس آنجلس لیکرز، موفق شد یک 
رکورد بزرگ دیگر را که در اختیار کریم عبدالجبار بود بشکند و از این بازیکن افسانه ای تاریخ NBA پیشی بگیرد. این چندمین بار است که جیمز رکوردهای تاریخی عبدالجبار 
را می شکند. فوق ستاره ۴۰ساله لیکرز در دیدار مقابل ساکرامنتو کینگز ۳۲ امتیاز، هفت ریباند و چهار پاس گل را به ثبت رساند تا ضمن شکستن رکوردی تاریخی بیشترین 
تعداد بازی با مثبت ۱۰ امتیاز، زمینه پیروزی تیمش را هم فراهم کند.جیمز با درخشش در این دیدار رکورد بیشترین تعداد بازی در تاریخ NBA با مثبت ۱۰ امتیاز را که در 

اختیار کریم عبدالجبار افسانه ای بود شکست تا بار دیگر یک رکورد بزرگ دیگر را به نام خودش ثبت کند.


